


Dupã succesul înregistrat de
AFI Palace Cotroceni ºi prima clãdire de
birouri din AFI Park, dezvoltatorul AFI
Europe România va continua în 2013
proiectele începute ºi va demara altele
noi.

„Pentru AFI Europe, România este
p r i n c i p a l a p i a þ ã c a v o l u m a l
proiectelor”, ne-a declarat David Hay,
CEO AFI Europe România.

Au început lucrãrile la AFI
Park 2
Pe segmentul de birouri, anul acesta AFI
Europe România va construi cea de-a
doua clãdire din complexul AFI Park,
adiacent centrului comercial AFI Palace
Cotroceni. În pezent, antreprenorul,
D a n y a C e b u s ( n . r . c o m p a n i a d e
construcþii din grupul AFI), lucreazã la
fundaþia clãdirii.

Al doilea turn va fi identic cu primul,
prin urmare va avea tot în jur de 12.000
mp închiriabili, respectiv 20.000 mp
suprafaþã construitã. Clãdirea va avea
un regim de înãlþime douã subsoluri +
parter + 10 etaje. Finalizarea este
prevãzutã pentru primul trimestru din
2014.

„Vedem pe zona de birouri o miºcare
pe România din partea companiilor de
IT, fie cã îºi consolideazã sau mutã
birourile din afarã în România, fie se
mutã din provincie în Bucureºti”,
precizeazã David Hay.

Cel mai probabil ºi a doua clãdire de
birouri va fi închiriatã preponderent tot
de companii de IT. Proiectul prezintã o
serie de avantaje ce þin de locaþie,
accesul la toate mijloacele de transport
în comun ºi proximitatea de centrul
universitar Politehnica. Nu în ultimul
rând, companiile de IT se aflã într-o
continuã expansiune, prin urmare
conteazã mult faptul cã pot închiria
spaþii suplimentare în AFI Park pe
mãsurã ce noi clãdiri sunt date în
folosinþã. În plus, prezenþa centrului
comercial asigurã accesul la servicii
(hipermarket, bãnci, sãli de sport etc.),

argumenteazã domnul Hay.
L a m i j l o c u l l u n i i f e b r u a r i e

dezvoltatorul purta negocieri avansate
cu potenþialii chiriaºi pentru închirierea
celei de a doua clãdiri din ansamblu de
birouri. În acelaºi timp, prima clãdire
era închiriatã în proporþie de 60% ºi
urmau sã fie semnate contractele
pentru restul suprafeþelor. În 2013 au
fost semnate contracte adiþionale .

A treia clãdire de birouri din complex
ar urma sã fie începutã peste un an – un
an ºi jumãtate. Dacã se finalizeazã mai
devreme închirierea celei de a doua
clãdiri, atunci ºi lucrãrile la urmãtoarea
pot începe mai repede.

În doi ani ar putea demara ºi
proiectul de birouri din
Progresului
Pe segmentul de birouri AFI mai are în
plan dezvoltarea unui ansamblu de
birouri similar celui din Cotroceni pe
s t r a d a P r o g r e s u l u i d i n C a p i t a l ã .
Proiectul va cuprinde în jur de 50.000 -
60.000 mp de spaþii de birouri clasa A.
Va mai dura însã în jur de doi ani pânã
când proiectul va fi pregãtit pentru
dezvoltare. Între timp se lucreazã la
proiectare ºi obþinerea autorizaþiilor,
precizeazã ºeful AFI Europe România.

Anul acesta începe construcþia
la AFI Palace B. Noi
Pe segmentul de centre comerciale,
anul acesta sau cel târziu la începutul
lui 2014, AFI va demara construcþia
o b i e c t i v u l u i A F I P a l a c e B . N o i .
Proiectarea este în curs de finalizare.
Acesta va fi un centru comercial de
cartier, cu o suprafaþã totalã de 35.000
mp ºi închiriabilã de 26.000 mp, ce va
deservi în jur de 250.000 de persoane
din zona de nord-vest a Capitalei ºi
localitãþile limitrofe, menþioneazã Da-
vid Hay.

AFI Palace Ploieºti va fi gata
în octombrie
Anul acesta dezvoltatorul va finaliza

lucrãrile la proiectul AFI Palace Ploieºti,
început în primãvara anului trecut.
Obiectivul va dispune de o suprafaþã
închiriabilã de 29.000 mp. Pânã în
prezent constructorul Danya Cebus a
realizat structura clãdirii, iar lucrãrile
sunt în graf ic . Finanþarea pentru
finalizarea proiectului este asiguratã
printr-un credit bancar de peste 30 de
milioane de euro obþinut la sfârºitul
anului trecut. Inaugurarea centrului
comercial va avea loc pe 3 octombrie
anul acesta, afirmã David Hay.

La mijlocul lunii februarie centrul
comercial era închiriat în proporþie de
peste 73%.

Chiar dacã AFI Palace nu va fi primul
centru comercial inaugurat la Ploieºti
(n.r. în toamna anului trecut NEPI în
parteneriat cu Carrefour Property au
deschis centrul comercial Ploieºti Shop-
ping City) , ºeful AFI Europe este
încrezãtor cã proiectului propiu va
deveni un pol de atracþie pentru
p l o i e º t e n i , a v â n d î n v e d e r e
proximitatea faþã de centrul oraºului.
„Competiþia este bunã, te determinã sã
lucrezi mai bine”, afirmã David Hay.

În perspectivã, AFI îºi propune sã
construiascã ºi un parc de retail la Arad,

c u o s u p r a f a þ ã î n c h i r i a b i l ã d e
aproximativ 30.000 mp. Lucrãrile vor
începe însã doar în momentul în care
vor fi semnate contractele de închiriere
pentru spaþiile principale, precizeazã
domnul Hay.

Rezultate în creºtere în AFI
Palace Cotroceni
Centrul comercial AFI Palace Cotroceni
reprezintã în continuare cel mai mare
proiect AFI Europe din toate cele opt
state în care activeazã. La sfârºitul
anului 2012 valoarea actualizatã a
proiectului era estimatã la peste 360
milioane de euro.

ªeful AFI Europe România se declarã
f o a r t e m u l þ u m i t d e r e z u l t a t e l e
înregistrate de centrul comercial. În
2012 acesta a atras în medie 52.000 de
vizitatori pe zi, fapt ce s-a resimþit ºi
printr-o creºtere a volumului de vânzãri
a retailerilor ºi, implicit, a veniturilor din
chirii. Creºterea ar putea sã continue ºi
în acest an.

AFI nu a renunþat la
proiectele rezidenþiale
În viitorul mai îndepãrtat AFI Europe are
în plan sã dezvolte în România ºi
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AFI va dezvolta trei proiecte
imobiliare în 2013
Expansiunea pieþei de birouri va continua

Mari investitori

David Hay, CEO AFI Europe România.



proiecte rezidenþiale, segment pe care
c o m p a n i a a r e , d e a s e m e n e a , o
experienþã bogatã.

„ A v e m m u l t e t e r e n u r i p e n t r u
rezidenþiale în Bucureºtii Noi, Mãgurele,
Pipera, dar aºteptãm pânã când piaþa îºi
revine. Vom începe când vom vedea cã
existã o cerere realã, disponibilitate de
finanþare ºi un început de creºtere a
p r e þ u r i l o r . Î n t r e t i m p p r e g ã t i m
proiectele ºi autorizaþiile. Nu vãd un
proiect rezidenþial AFI în urmãtorii unul
- doi ani”, afirmã domnul Hay.

M e n þ i n â n d p l a f o n u l a c t u a l ,
programul „Prima Casã” va funcþiona
doar pentru proiecte mici, este de
pãrere reprezentantul AFI.

Expansiunea pieþei de
birouri va continua

În opinia ºefului AFI Europe România,
þara noastrã prezintã un mare potenþial
de dezvoltare, dar a resimþit influenþa
incertitudinii ultimilor ani din Europa.
Odatã ce situaþia pe continent se va
clarifica, se vor vedea îmbunãtãþiri ºi pe
piaþa localã. Anul acesta cel mai
probabil se va asemãna cu 2012 în
privinþa dezvoltãrii imobiliare, atât timp
cât nu se schimbã situaþia din Europa.

Luat în particular, Bucureºtiul este o
piaþã mare, cu o populaþie realã de
douã-trei milioane de persoane. Un
oraº la aceastã dimensiune trebuie sã
aibã o piaþã de birouri mult mai mare.
De exemplu, Praga, cu o populaþie mai
micã decât a Bucureºtiului, are un stoc

de birouri aproape dublu (în jur de 3
milioane mp faþã de 1,8 în Bucureºti).
Prin urmare existã mult loc de creºtere
în Capitalã, apreciazã domnul Hay.

Strategia AFI în cazul proiectelor
comerciale este sã construiascã, sã
stabilizeze proiectele, sã obþinã venituri
din exploatarea lor un numãr de ani ºi
ulterior sã le vândã parþial sau în
totalitate unor investitori pentru a relua
ciclul, explicã reprezentantul AFI.

Creditarea proiectelor
imobiliare s-a plafonat la 30
milioane de euro
P i a þ a d e z v o l t ã r i i i m o b i l i a r e d i n
România este, în principal, afectatã de
lipsa de finanþare bancarã, apreciazã
reprezentantul AFI. Chiar dacã un
dezvoltator reuºeºte sã acceseze
finanþare, ºi doar dupã negocieri
îndelungate, nu poate spera la mai mult
de 30 de milioane de euro de la o bancã.

De altfel, proiectele mari finalizate în
ultimii ani în România au fost posibile
deoarece aveau asiguratã finanþarea
înainte sã vinã criza. Practic, bãncile
s-au adaptat la crizã refuzând sã mai
ofere finanþare.

În momentul de faþã bãncile ºi piaþa în
general , percep România ca fi ind
riscantã.

„România este însã mai puþin riscantã
decât Spania, Cipru, Portugalia, Irlanda,
de exemplu. Comparativ cu aceste
state, în România au fost puþine cazuri
de insolvenþã ale marilor proiecte
imobiliare, doar douã-trei mall-uri. Cu
toate acestea, Europa de Vest percepe
cã România este riscantã”, crede David
Hay.

În prezent, este greu sã obþii finanþare
inclusiv pentru a începe proiecte
imobiliare în Europa de Vest. ªansele
cresc totuºi dacã dezvoltatorul este un
client vechi ºi de încredere al bãncii.
Conteazã ca proiectul sã fie bun, la un
preþ rezonabil, în locaþia potrivitã, iar
echipa de dezvoltare sã aibã experienþa
necesarã sã îl ducã la capãt. Nu în
ultimul rând, este important sã existe
un nivel minim de preînchirieri sau
vânzãri, dupã caz. Dacã din crizã ar
reieºi ceva bun, atunci ar fi consolidarea
pieþei dezvoltatorilor performanþi, care
p o t g e n e r a p r o i e c t e d e c a l i t a t e ,
conforme cu aºteptãrilor bãncilor, este
de pãrere domnul Hay.
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Complexul AFI Cotroceni.

ªantier AFI Park II în februarie 2013.
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